



"European countries still fail to respect the rights of persons with disabilities" says Commissioner Hammarberg

Strasbourg, 20.10.2008 – "More than 80 million persons are still neglected in Europe simply because of their disabilities. More inclusive policies must be implemented, stamping out social stigma and all kinds of barriers". With these words, the Council of Europe Commissioner for Human Rights, Thomas Hammarberg, released today his latest Viewpoint and an issue paper on the rights of persons with disabilities.

"For far too long policies have focused exclusively on institutional care, medical rehabilitation and welfare benefits. More emphasis must be given to the human rights of persons with disabilities – charity is not enough."

"States should take specific rights-based actions to improve inclusion and participation. Planning and systematic work is needed to shape inclusive societies. It is therefore encouraging that several European states have now adopted disability plans and strategies, but the move from rhetoric to concrete implementation has been too slow."

Commissioner Hammarberg also analyses the different obstacles which prevent persons with disabilities from fully enjoying a good quality of life in Europe and sets out a number of recommendations to help member States address more effectively the most urgent needs of persons with disabilities and foster a cultural change in society.

The Viewpoint and the issue paper are available on the [Commissioner's website](#).

For more information and interview opportunities, please contact Stefano Montanari, +33 6 61 14 70 37, stefano.montanari@coe.int

"Les pays européens ne respectent toujours pas les droits des personnes handicapées" affirme le Commissaire Hammarberg

Strasbourg, 20.10.2008 - "Plus de 80 millions de personnes en Europe sont encore mises de côté simplement en raison de leur handicap. Des politiques intégrées doivent être mises en œuvre afin de supprimer tout stigma social et toutes sortes de barrières". Ces mots figurent dans le dernier 'point de vue' publié aujourd'hui par le Commissaire aux droits de l'homme du Conseil de l'Europe, Thomas Hammarberg, accompagné d'un dossier thématique sur les droits des personnes handicapées.

"Pendant trop longtemps, les politiques ont mis l'accent exclusivement sur les soins institutionnels, la rééducation médicale et l'aide sociale. Plus d'importance doit être accordée aux droits de l'homme des personnes handicapées - la charité ne suffit pas."

« Les Etats devraient prendre des mesures spécifiques axées sur les droits afin d'améliorer l'intégration et la participation. Une planification et un travail méthodique sont nécessaires pour former des sociétés intégrées. Il est donc encourageant que plusieurs Etats européens aient maintenant adopté des plans et des stratégies sur le handicap, mais le passage de la rhétorique à la mise en oeuvre effective a été trop lent."

Le Commissaire Hammarberg analyse en outre les différents obstacles qui empêchent les personnes handicapées de jouir pleinement d'une bonne qualité de vie en Europe et propose un certain nombre de recommandations pour aider les Etats membres à répondre plus efficacement aux besoins les plus pressants des personnes handicapées et à encourager un changement culturel au sein de la société.

Le point de vue et le dossier thématique sont disponibles sur le site Web du [Commissaire](#).

Pour plus d'information et demandes d'interview, veuillez contacter Stefano Montanari, +33 6 61 14 70 37, stefano.montanari@coe.int.